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VLAAMS MINISTER VAN JUSTITIE EN HANDHAVING, OMGEVING, ENERGIE EN TOERISME

Ontwikkeling Butselbos Lubbeek en Boutersem  -  Stand van zaken

In 2020 kondigde de minister samen met het Agentschap voor Natuur en Bos (ANB) aan 
dat het Butselbos in Lubbeek en Boutersem op termijn met maar liefst 57 hectare zal 
worden uitgebreid; ANB realiseerde hier in het verleden de nodige grondverwervingen 
voor. Voordien was het Butselbos een groot aaneengesloten bos, maar door ontginningen 
voor landbouwdoeleinden tot na de tweede helft van de 19e eeuw raakte het 
versnipperd.

ANB zal werk maken van de herbebossing van de tussenliggende akkers naarmate deze 
vrijkomen van hun landbouwgebruik en zal nieuwe aanplantingen doen op de huidige 
bospercelen om het bos meer in de richting van een gevarieerd eiken-haagbeukenbos te 
laten evolueren. De voorbije decennia werden veel van de oudere bosbestanden immers 
gekapt en de kapvlakten raakten overgroeid door jonge opslag van minder gewenste 
soorten als Amerikaanse eik, Amerikaanse vogelkers, Robinia en kastanje.

1. Hoeveel van de 57 hectare werd ondertussen aangeplant met het oog op 
toekomstige bosontwikkeling? Over welke soorten gaat het? Graag een overzicht 
opgesplitst per soort.

2. Betreft deze aanplant boscompensatie voor kap elders of is het netto gezien 
nieuw/additioneel bos? Graag een overzicht waarbij duidelijk is welke oppervlakte 
additioneel is, welke compensatie en of dit het resultaat is van financiële of natura 
compensatie.

3. Staan de nieuwe aanplantingen op de bospercelen zelf volledig los van de bebossing 
van de voormalige landbouwpercelen? Zo ja, welke oppervlakte aan eik en haagbeuk 
werd daar dan ondertussen aangeplant? Telt dat mee in de cijfers van bijkomende 
bosontwikkeling?

4. Een belangrijke voorwaarde om de bebossing van de tussenliggende akkers te 
verwezenlijken is dat ze vrijgekomen zijn van hun landbouwgebruik.

Welke totale oppervlakte is ondertussen vrijgekomen van landbouwgebruik en is 
hierdoor al bebost of zal in de toekomst bebost worden? Welk aandeel moet nog 
vrijkomen van landbouwgebruik? Wat zijn daarvoor de redenen? Graag een overzicht 
van die redenen en de oppervlakte per reden.



ZUHAL DEMIR 
VLAAMS MINISTER VAN JUSTITIE EN HANDHAVING, OMGEVING, ENERGIE EN TOERISME

ANTWOORD
op vraag nr. 663 van 13 april 2023
van ARNOUT COEL

1. In de winter van 2021-2022 werd een oppervlakte van 1,04 ha aangeplant. Dit 
gebeurde met 2.300 stuks Beuk (Fagus sylvatica), 2.300 stuks Wintereik (Quercus 
petraea) en 235 stuks Winterlinde (Tilia cordata).

2. De aanplant op dit perceel betreft nieuw bos.

3. In het bos zelf werden nog geen aanplantingen uitgevoerd. Om de exotenbestanden 
om te vormen zijn immers eerst groepsgewijze kappingen van  exoten nodig, waarvoor 
de planning zal opgenomen worden in de kapregeling van het nieuwe 
natuurbeheerplan, dat momenteel voorbereid wordt.

4. Voor de vooruitzichten aangaande het vrijkomen van de pachtgronden, geef ik graag 
de context mee van deze aankoop.

Het Agentschap voor Natuur en Bos realiseerde in 2020 een aankoop van 57 hectare 
in het Butselbos op het grondgebied van de gemeente Boutersem. De aangekochte 57 
hectare bestond uit 43 hectare bestaand bos en 14 hectare landbouwgronden. In de 
43 hectare bos ligt de uitdaging in de geleidelijke omvorming van de aanzienlijke 
oppervlakte aan bosbestanden die nu gedomineerd worden door Amerikaanse eik, 
Amerikaanse vogelkers, Robinia en Kastanje, naar een gevarieerder eiken-
haagbeukenbos. Dit is het bostype dat van nature in de streek voorkomt op de oudere 
intact gebleven bosstandplaatsen en veel betere troeven biedt en voor het realiseren 
van waardevolle natuur. De manier waarop die omvorming zal aangepakt worden, zal 
bepaald worden in het nieuwe natuurbeheerplan dat het Agentschap op dit ogenblik 
voorbereidt voor haar domeinen in de omgeving van de Velpevallei en dat in de loop 
van volgend voorjaar in publieke consultatie zal gaan. Tot nog toe werd daarom nog 
maar één perceel aangeplant, een vroegere akker die al meteen na de aankoop vrij 
van gebruik was (zie antwoord op vraag 1).

Voor wat de 14 hectare landbouwgronden betreft, ging het Agentschap voor Natuur en 
Bos ondertussen in overleg met de zittende pachters om een redelijke 
overgangsregeling uit te werken. De regeling voorziet dat er deze winter een eerste 4 
ha vrij komt voor bosuitbreiding. In de winter van 2024-2025 zal er nog eens 4,6 ha 
kunnen bebost worden en het jaar daarop nog eens 1,9 ha. De overige gronden komen 
pas op langere termijn vrij van gebruik.


